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EFFECT OF WATER QUALITY AND SOIL CONDITIONERS ON SOME CHEMICAL AND BIOCHEMICAL PROPERTIES OF CULTIVATED CALCAREOUS SOIL
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ABSTRACT

This study was conducted to evaluate the effect of water quality and soil conditioners on some chemical, biochemical properties, yield and leaf and fruits macronutrients content of Eggplant (Solanum melongena L.) grown on calcareous soil. Two successive seasons field experiments were carried out at El-Bostan Experimental Station of the Faculty of agriculture Damanhour, Alex. Univ. Two types of water (fresh and wastewater) and five soil conditioners (Cement Portlandy, Slag; Sewage Sludge, chicken manure and sulfur were used. The irrigation was applied when 45% of available water occurred to refill water content to saturation under flood system. Surface soil samples were collected at four times (at transplanting time and after one, two and three months of transplanting) and plant samples were collected. 

Soil salinity showed significant reduction in soils irrigated by canal water compared to that irrigated by wastewater. Irrigation with wastewater under all soil conditioners and times significantly decreased the soil pH and basal soil respiration (BSR) while increased the soil organic carbon (OC), biomass carbon (BC), biomass nitrogen (BN) and biomass phosphorus (BP) than soil irrigated with canal water. Soil treated with cement and slag increased significantly soil pH while, soil treated with sludge, chicken manure and sulfur significantly decreased soil pH. The highest soil OC was found under sludge treatment followed by chicken manure treatment with relative increase of 27.9% and 31.1%; and19.8% and 26.0% for canal and wastewater treatments, respectively. BC, BN and BP under chicken manure increased by 38.06%, 76.67% and 100% relative to the control treatment, while they were decreased with time from transplanting to harvest by 9.26%, 35.52% and 15.37%, respectively. At the same time, Chicken manure treatment gave the highest BSR with relative increase of 63.59%, followed by sulfur then sludge with relative increase of 26.38% and 13.03% to control. 

Irrigation by wastewater increase significantly total fresh yield and N, P and K concentrations in the leaves and fruits of eggplant when compared to canal water. The highest total fresh yield was found under chicken manure followed by sludge treatment, meanwhile the lowest total fresh yield was found under the cement treatment. Plants grown on chicken manure treated soils had the highest concentration of N, P and K in leaves and fruits. While, the lowest total P in leaves and fruits were noticed in plants grown under cement treatment which decreased significantly. 
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الملخص العربى

تأثير جودة المياه ومكيفات التربة على بعض خصائص التربة الكيميائية والبيوكيميائية
أحمد محمد عجاج

قسم الموارد الطبيعية والهندسة الزراعية – كلية الزراعة (دمنهور) – جامعة الإسكندرية.
تمت هذه الدراسة لتقويم تأثير كل من جودة المياه ومكيفات التربة على بعض خصائص التربة الكيمائية والبيوكيميائية والمحصول ومحتوى اوراق وثمار الباذنجان النامى فى ارض جيرية من العناصر الغذائية الكبرى. اقيمت تجربة حقلية لمدة عامين بمحطة التجارب بالبستان، كلية الزراعة بدمنهور، جامعة الاسكندرية. تم تطبيق نوعين من المياه (مياه ترعة ومياه صرف صحى معالجة) وخمسة انواع من مكيفات التربة (أسمنت ، خبث الحديد ، الحمأة ، سبلة كتكوت ، الكبريت). الرى يتم عند فقد 45% من الماء المتاح للنبات وحتى يصل المحتوى الرطوبى الى التشبع من خلال  الرى الغمر. جمعت عينات تربة سطحية (صفر – 30 سم) على اربعة ازمنة (الشتل – بعد شهر - بعد شهرين - بعد ثلاثة اشهر من الشتل) كما جمعت عينات نباتية. 

حدث نقص معنوى فى ملوحة تربة الاراضى التى تروى بمياه الترعة بالمقارنة بالتى تروى بمياه الصرف. الرى بمياه الصرف تحت كل معاملات مكيفات التربة والوقت تقلل معنويا كل من pH التربة وتنفس التربة، بينما يزيد كل من الكربون العضوى (OC) والكربون الحيوى (BC) والنيتروجين الحيوى (BN) وكذلك الفسفور الحيوى (BP) بالمقارنة بالتى تروى بمياه الترعة. التربة المعاملة بالاسمنت وخبث الحديد تزيد معنوياً pH التربة بينما الارض المعاملة بالحمأة وسبلة الكتكوت والكبريت تقلل معنوياً قيمة pH التربة.

وجد أن أعلىOC  فى معاملة الحمأة متبوعة بمعاملة سبلة الكتكوت بزيادة نسبية قدرها 27.9% و 31.1% ،  19.8% و 26.0% لكل من معاملة مياه الترعة ومياه الصرف بالترتيب. قيم BC و BN و BP فى معاملة سبلة الكتكوت أزدادت بنسبة 38.6% و 76.67% و 100% نسبة للمعاملة المرجع ، بينما قلت قيمهم مع الزمن منذ الشتل وحتى الحصاد بنسبة 9.26% و 35.52% و 15.37% بالترتيب. وفى نفس الوقت معاملة سبلة الكتكوت أعطت أعلى قيمة فى تنفس الارض بزيادة نسبية مقدارها 63.59% متبوعة بمعاملة الكبريت ثم الحمأة بزيادة نسبية مقدارها 36.38% و 13.030% نسبة للمعاملة المرجع. الرى بمياه الصرف المعالجة زاد معنويا من المحصول الكلى الطازج وكذلك التركيز الكلى للنيتروجين والفوسفور والبوتاسيوم فى أوراق وثمار الباذنجان بالمقارنة بالرى بمياه الترعة. أعلى محصول كلى طازج تم ملاحظته تحت معاملة سبلة الكتكوت متبوعة بمعاملة الحمأة بينما كان أقل محصول كلى طازج تم ملاحظته فى معاملة الأسمنت. النباتات النامية فى الأرض المعاملة بسبلة الكتكوت احتوت على أعلى تركيز من النيتروجين والفوسفور والبوتاسيوم فى كل من الأوراق والثمار بينما كان أقل تركيز للفوسفور فى الأوراق والثمار لوحظ فى النباتات النامية فى معاملة الأسمنت والذى قل بنسبة معنوية.  
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